

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

**INFORMATIOI
INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO**

**NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE**

Brussels, March 1979

DEVELOPMENT COOPERATION

Cooperation between the Commission and non-governmental organizations (NGOs) becomes fully operational

The 1979 Annual Assembly of the European NGOs specializing in development cooperation will be held in Brussels on 22 and 23 March.

It will enable the NGO representatives numbering about 80 and Commission staff to take stock of their cooperation - established in 1976 at the initiative of the European Parliament - in cofinancing development projects, educating European opinion in development issues, and providing food aid and emergency aid in exceptional situations, and also to examine the prospects for 1979.

The "Report on relations with non-governmental organizations (NGOs) with special reference to the cofinancing of projects for the 1978 financial year"¹ presented by the Commission to the Council provides confirmation that this new form of cooperation has now become an important complement to the operations being conducted by the Community in this sphere:

1. Growth of appropriations:

1976	-	2 500 000	EUA
1977	-	4 000 000	EUA
1978	-	12 000 000	EUA
1979	-	12 000 000	EUA (estimate)

Most of these funds have been, or are being, used for cofinancing schemes with European NGOs in developing countries throughout the world, including the ACP countries.

The 'general conditions' for cofinancing adopted in conjunction with the NGOs enable the Community to finance 50% of the cost of projects carried out by NGOs, the ceiling being 100 000 EUA per project per year.

2. Sharp increase in the number of projects, countries and NGOs involved

Since 1976 the European NGOs, in close conjunction with the authorities and local populations, have made increasing use of the cofinancing opportunities which they were offered three years ago. A total of 364 projects (76 in 1976, 113 in 1977 and 175 in 1978) have been cofinanced with 84 NGOs in 76 developing countries, involving a total amount of 18 500 000 EUA.

¹COM(79)112

The multiplier effect of Community cofinancing is remarkable: in 1978 the total investment made through NGOs in 175 cofinanced projects was 35 million EUA, the Community share (12 million EUA) representing only 34%.

3. The experience of 1978

The Community's cooperation with the NGOs in the development field evolved in a dynamic, positive and diversified way in 1978. After the experience of the first two years, 1976 and 1977, this cooperation has now taken on more effective dimensions and is producing more profound effects, partly as a result of the substantial increase in the funds available. This encouraging development has therefore produced satisfactory results and opens up new prospects, thereby making the 'unofficial European Community' more integrated in the Community's development policy.

BREAKDOWN BY SECTOR OF PROJECTS COFINANCED IN 1978

Sector	Number of projects	Amount in EUA	%
Agriculture	61	3 374 579	28.5
Education	54	2 714 115	23
Health	47	2 362 764	20
Economy	17	516 631	4
Communications (means of transport)	21	474 893	4
Migrants and refugees	2	42 385	0.5
Welfare	29	2 376 372	20
TOTAL		11 861 739	100%

As regards the cofinancing of NGO operations in the field, a number of projects represent a good deal more than one-off operations and in fact constitute an appreciable contribution to development; opportunities are also emerging for directly involving the NGOs in certain EDF projects in food aid or emergency aid schemes, in agreement with the populations and governments concerned.

NGO cooperation in the field of development education in the Community has been started on an efficient basis and substantial progress can be expected in 1979.

4. Operations throughout the world, but predominantly Africa

The projects cofinanced with the NGOs also enable operations to be conducted for the benefit of all developing countries, and particularly the poorest, without any account being taken of the nature of their relations with the Community (i.e. associated or non-associated), the part of the world in which they are situated or the political slant of their regimes:

BREAKDOWN BY CONTINENT (EUA)				
	1976	1977	1978	TOTAL
Africa	1 145 740	1 855 145	6 593 042	9 593 927
Asia	634 704	1 523 099	3 251 321	5 409 124
Central and Latin America	719 556	506 453	1 796 033	3 022 042
Middle East	-	115 303	221 343	336 646
	2 500 000	4 000 000	11 861 739	18 361 739

TALSMANDENS GRUPPE
SPRECHERGRUPPE
SPOKESMAN'S GROUP
GROUPE DU PORTE-PAROLE
GRUPPO DEL PORTAVOCE
BUREAU VAN DE WOORDVOERDER

INFORMATION
INFORMATORISCHE AUFZEICHNUNG
INFORMATION MEMO

NOTE D'INFORMATION
NOTA D'INFORMAZIONE
TER DOCUMENTIE

Bruxelles, mars 1979

COOPERATION AU DEVELOPPEMENT

La collaboration entre la Commission et les organisations non-gouvernementales (ONG) atteint son rythme de croisière.

L'Assemblée annuelle 1979 des ONG européennes spécialisées dans la coopération au développement se tiendra à Bruxelles les 22 et 23 mars.

Elle permettra aux environ 80 représentants d'ONG et aux services de la Commission de dresser le bilan de leur coopération - instaurée depuis 1976, à l'initiative du Parlement européen - dans les domaines du cofinancement des projets de développement, de la sensibilisation de l'opinion européenne, de l'aide alimentaire et des aides d'urgence dans des situations exceptionnelles, ainsi que les perspectives pour 1979.

Le "Rapport sur l'évolution des relations avec les ONG, notamment dans le domaine des cofinancements pour l'exercice 1978" (1) que la Commission vient d'adresser au Conseil confirme que cette nouvelle forme de coopération est dorénavant devenue une partie complémentaire importante des actions que mène la Communauté dans ce domaine :

1. Evolution des crédits :

1976	-	2.500.000 UCE
1977	-	4.000.000 UCE
1978	-	12.000.000 UCE
1979	-	12.000.000 UCE (prévus)

L'essentiel de ces crédits est destiné au cofinancement avec des ONG européennes dans les pays en voie de développement du monde entier, y compris les pays ACP.

Les "conditions générales de cofinancement" arrêtées de concert avec les ONG, permettent à la Communauté de financer 50 % du coût de projets réalisés par des ONG à concurrence de 100.000 UCE par projet et par an.

2. Evolution dynamique du nombre de projets, des pays et des ONG concernés
Depuis 1976, les ONG européennes, en étroite coopération avec les autorités et les populations locales ont fait usage avec un dynamisme croissant des possibilités de cofinancement qui leur ont été ainsi offertes depuis trois ans. Au total 364 projets (76 en 1976, 113 en 1977 et 175 en 1978) ont été cofinancés avec 84 ONG européennes dans 76 PVD, pour un montant global de 18.500.000 UCE.

L'effet multiplicateur des cofinancements communautaires est remarquable : En 1978 l'investissement total réalisé par l'intermédiaire des ONG dans 175 projets cofinancés est de 35.000.000 UCE, la part communautaire (12.000.000 UCE) n'étant que de 34 %.

(1) COM (79) 112

3. L'expérience de l'année 1978

La coopération de la Communauté avec les ONG dans le domaine du développement a évolué d'une manière dynamique, positive et diversifiée en 1978. Après les expériences des premières années 1976 et 1977, cette coopération a maintenant pris des dimensions plus efficaces et produit des effets plus profonds, grâce aussi à l'accroissement substantiel du crédit disponible. Cette évolution encourageante a donc donné des résultats satisfaisants et ouvre des perspectives nouvelles, améliorant l'insertion de la "Communauté européenne non-officielle" dans la politique de développement de la Communauté.

REPARTITION PAR SECTEUR DES PROJETS COFINANCES EN 1978

Secteur	Nombre de projets concernés	Montant en UCE	%
Agriculture	61	3.374.579	28,5
Education	54	2.714.115	23
Santé	47	2.362.764	20
Economie	17	516.631	4
Communications	21	474.893	4
(moyens de transport)			
Migrants et réfugiés	2	42.385	0,5
Social	29	2.376.372	20
TOTAL		11.861.739	100 %

Dans le domaine du cofinancement des actions ONG sur le terrain, nombre de projets dépassent nettement le caractère ponctuel et représentent un apport non-négligeable au développement; par ailleurs, des perspectives se développent pour associer directement des ONG à certains projets du FED ou à des actions d'aide alimentaire ou d'aide d'urgence, en accord avec les populations et les gouvernements concernés.

La coopération ONG en matière d'éducation au développement de l'opinion communautaire a été entamée de manière efficiente. Il est prévisible que, sur ce plan, un développement substantiel pourra intervenir dès 1979.

4. Présence dans le monde entier, mais prédominance de l'Afrique

Les projets cofinancés avec les ONG permettent par ailleurs le développement d'actions au bénéfice de l'ensemble des pays en voie de développement et notamment des plus pauvres sans qu'il soit tenu compte de la nature de leurs relations avec la Communauté (associés ou non associés), de la région du monde à laquelle ils appartiennent ou de l'orientation de leur régime:

REPARTITION PAR CONTINENT (UCE)				
	1976	1977	1978	TOTAL
Afrique	1.145.740	1.855.145	6.593.042	9.593.927
Asie	634.704	1.523.099	3.251.321	5.409.124
Amérique Centrale et Amérique Latine	719.556	506.453	1.796.033	3.022.042
Moyen-Orient	-	115.303	221.343	336.646
	2.500.000	4.000.000	11.861.739	18.361.739